
Důsledky hrůzovlády fialové pětidemolice je
vidět každý den. Sklárna kvůli drahým
energiím po 230 letech končí výrobu ručního
skla, propustí většinu lidí, konec
- CZ24 News | 12. prosince 2023

ČESKO: Sklárna v Květné, která je součástí obce Strání na Uherskohradišťsku, ukončí
příští rok v lednu téměř po 230 letech výrobu ručního skla. Propustí 81 z 87 současných
zaměstnanců. Důvodem je nárůst cen energií v minulých letech, kvůli kterému podnik
orientovaný na vývoz ztrácí na trhu konkurenceschopnost, řekl dnes ČTK ředitel sklárny
Marek Mikláš. Majitelem sklárny je společnost Cerva Bohemia. Její jednatel Lubor Cerva
dnes ČTK potvrdil, že podnik usiluje o to, aby v Květné v budoucnu fungovala průmyslová
výroba skla.

Zaměstnancům, které sklárna propustí, nyní běží dvouměsíční výpovědní lhůta. “Důvod je jasný, od
roku 2022 nám meziročně stouply náklady na energie o 14 milionů korun. Bohužel v globálním světě,
protože my 90 procent výrobků vyvážíme mimo Českou republiku, vůbec nemůžeme konkurovat.
Všechny okolní státy dotují energie, ať už přímo, nebo přes nějaké skryté podpory,” řekl Mikláš. Na
globálním trhu sklárna na tyto hráče naráží a je nejdražší a tím pádem ztrácí zakázky v Evropě.

Zaměstnanci, kteří ve sklárně zůstanou, se podle něj budou starat o chod firmy. “Ono se to nedá
zavřít ze dne na den. A další věcí je, že majitel, aby tady zachoval zaměstnanost, pracuje s
myšlenkou, že tady postavíme automatickou výrobu. Čekáme na financování banky, jestli to padne,
nebo nepadne,” uvedl ředitel sklárny. Její historie sahá do roku 1794, je tedy jednou z nejdéle
fungujících skláren v České republice.

Majitel sklárny ČTK potvrdil, že usiluje o to, aby v Květné v budoucnu fungovala průmyslová výroba
skla. “Čistá ruční výroba na typu pece, který momentálně máme, je strašně nákladná. Vyrábíte jeden
sortiment, jeden artikl. Navíc nemáte taky žádnou excelentní kvalitu skloviny, protože pec
neposkytuje celodenní průtok skla,” řekl Cerva. Aby kvalita skloviny byla stoprocentní, musí podle
něj sklo pecí protékat.

“Jediná varianta, kde se taková věc vyplatí, je to, že uděláte pec, která je průtočná. Máte na ní
nějakou mašinu, která vyrábí strojově sklenice nebo něco jiného. Vedlejším produktem potom na
výtoku z pece je ruční výroba, kterou tím neskutečným způsobem zlevníte a můžete ji dál provozovat,
protože je díky tomu prodejná. V současné situaci je cena tak vysoká, že nastává pokles poptávky,
protože jsme v konkurenci strašně drazí,” uvedl jednatel.

Investice do potřebného vybavení podle něj činí necelých 700 milionů korun. “Víme, jaký stroj
chceme. V minulosti jsem jej ve třech exemplářích implementoval do mé bývalé sklárny ve Světlé nad
Sázavou. Fungují do dneška a jsou nejrychlejší v Evropě. Tím pádem se konkurenční boj vyřeší.
Akorát se žádným bankám nechce v současné době takový projekt financovat. A s tím momentálně
bojujeme. Žádné podpůrné programy od státu na takovéto věci nejsou,” řekl Cerva.

Pakliže se firmě podaří příslib spolufinancování získat, opětovné zahájení výroby ve sklárně by podle
něj zabralo nejméně rok. Počet jejích zaměstnanců proti současnému stavu by se však poté přibližně
zdvojnásobil. Sklárna by podle Cervy byla v případě úspěchu podnikatelského plánu připravena
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opětovně přijmout pracovníky, které nyní propouští.

Kromě ruční výroby skla, která je její hlavní činností, se společnost Cerva Bohemia věnuje i opravě,
renovaci a pronájmu nemovitostí. Loni utržila společnost z prodeje výrobků, služeb a zboží přes 98,7
milionu korun, skončila však ve ztrátě přesahující 28,9 milionu korun. O rok dříve zaznamenala
ztrátu přibližně 8,4 milionu korun, v roce 2020 její ztráta dosáhla asi 23,7 milionu korun.
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